
A "Tart még a háború" kérdéssel kapcsolatban írom, hogy ez jogos felvetés, mert sokszor érzem 

azt, hogy a gyakorlatban oly gyakran feledkezünk meg arról a tényállásról, amit Jézus utoljára 

mondott: "Elvégeztetett!" (Jn 19:30). Én személyesen sokszor éreztem magam az életemben 

távol a Megváltó Jézus értünk hozott tökéletes áldozatának békességétől, gyümölcseitől. Ezt a 

helyzetet azonban elsősorban a teljesítményalapú gondolkodással tudnám összefüggésbe hozni, 

ami nagyon gyakran vezet a kiégés tüneteihez; semmint egy történeti-teológiai 

megfontolásokból építkező tanításhoz. A háború valóban véget ért, ezt elvileg a legtöbb 

keresztény tudja és hirdeti is, csak sok esetben megélni nem tudja olyan módon, ahogy azt 

szükséges lenne. Hogy ez kinek a hibája és mit tehetnénk ellene, az megint egy másik kérdés, 

mindenesetre a Bábel emlékei című könyvben én csak bizonyos részmegállapításokkal tudok 

egyetérteni. Ez egy nagyon racionális, logikusnak tűnő, rengeteg mindent teljesen átértelmező 

kerettanítás, de úgy vélem túlságosan is optimista az emberi természettel, jövőképpel 

kapcsolatban, és számomra több szempontból sem ad hiteles magyarázatokat a keresztény 

reménységgel és a zsidó nép jövőjével kapcsolatban sem. Vajon eljöhet valaha is egy olyan 

korszak, amikor minden ember hinni fog az evangéliumban (Jn 3:16)? Bárcsak így lenne, sőt 

tudjuk, hogy Isten is ezt szeretné (1Tim 2:4), de én reálisan ezt nem tudom elhinni, és Isten 

igéje sem erről beszél (1Pt 4:17). Amiben viszont a Bábel emlékei könyvnek igaza van, hogy 

elvárható lenne a keresztény hívő emberektől a sokkal nagyobb odafigyelés a környezeti 

problémák iránt, mert mi is ebben a világban élünk és nem tudjuk, mikor jön el értünk az Úr; 

emellett a sokkal több odafigyelés arra, mit mondunk, tanítunk. 

A Bábel emlékei könyv második, ajánlott felének olvasása, illetve a Világvége-csapda részleges 

tanulmányozása után néhány gondolatom, észrevételem lenne, csak vázlatosan. Az idézett 

Josephus részletek a Zsidó háborúból valóban nagyon érdekesek, és valószínűleg a nagy 

többség számára kevésbé ismertek. Nyilvánvaló az is, hogy Krisztus távozása után egy súlyos 

isteni beavatkozás történt Jézus próféciájának megfelelően, amit meglehet próbálni valamiféle 

"második eljövetelnek" interpretálni, ítéletnek mindenképpen, de egy teljes világmagyarázat 

azért egészen más lapra tartozik. Ehhez nagyon sok bibliai igehelyet kell megmagyarázni 

mindkét szövetségből, amelyek sok esetben szemmel láthatólag nem arról szólnak, mint amiről 

a szerzők beszélnek. Sok ilyen magyarázat ennek megfelelően igencsak ingatagon hat még 

sokadig olvasásra is. Számomra ez a helyzet kissé arra emlékeztet, mint amikor C.T. Russell és 

követői utólag megmagyarázták Jézus második eljövetelét 1914-ről, és hogy azóta milyen jelei 

vannak az Ő állítólagos "jelenlétének". Végül is mindkét esetben egy lényegében "láthatatlan 

eljövetellel" van dolgunk, annak minden buktatójával és csalódásával együtt. 

Felmerül a kérdés, hogy vajon a preteristák ünneplik-e még az úrvacsorát vagy ez a szertartás 

már jelentőségét veszítette annak fényében, amit Pál apostol mondott: "Mert valamennyiszer 

eszitek e kenyeret és isszátok e poharat, az Úrnak halálát hirdessétek, amíg eljön." (1Kor 11:26) 

Ha Jézus már eljött (Kr.u. 70-ben), hogyan indokolható az úrvacsora további megünneplése? 

És egyáltalán bármilyen keresztény tevékenység hogyan indokolható azóta, hogy Jézus állítólag 

eljött? "Legyetek tehát türelemmel testvéreim az Úr eljöveteléig" (a parousziáig) (Jakab 5:7a). 

Ezen igehely szerint addig kell kitartani, türelemmel lenni, amíg el nem jön az Úr. Amíg itt 

élünk, ebben a világban, nehézségek és próbák között, addig szükségünk van türelemre, 

kitarásra, mind a mai napig! (1Tim 6:14) (Lásd Kovács Zsolt, 1914 – Beteljesedett prófécia?, 

39-40. old.) 

A könyv néhány nehezebben megválaszolható vagy meglepően hangzó kérdés mellett pár elég 

gyenge lábakon álló állítást is tartalmaz. A Krisztus színeváltozásáról és a mennyek országának 



első megjelenéséről szóló történetet maga a Szentírás magyarázza meg nekünk rögtön a 

következő fejezetben (Mt 16:28, Mt 17:1-13), pedig „az Ige megmagyarázza önmagát” elvét 

még a Bábel emlékei is megemlíti. Máskor meg kijelenti, hogy "Ha Jézus még nem jött el 

másodszorra, akkor még nem vagyunk megváltva!" (251. oldal) Ha az Isten Egyszülött Fiának 

kereszthalála és feltámadása erre nem volt képes, akkor ugyan mi? Az apostolok és a korai 

keresztény vértanúk még megváltásra váró emberek voltak további 37 évig? És kérdem én, 

azóta mi változott, hogy Isten a hűtlen zsidó nemzedéket megbüntette és a világ minden tájára 

szét szórta? Most már meg vagyunk végre váltva, hogy a zsidó nép megkapta a jól megérdemelt 

büntetését? Itt talán érezhető kissé, hogy valami mégsem egészen stimmel ezzel a tanítással. 

„Az első feltámadás folyamatban van, ha úgy tetszik, a Millennium folyamatos valóság.” (Bábel 

emlékei, 280. old., lásd még 309. old.) Amit a jelenleg is éppen folyamatban lévő feltámadásról 

ír a könyv, arról ez az igehely jutott eszembe: "Akik az igazság mellől eltévelyedtek, azt 

mondván, hogy a feltámadás már megtörtént, és feldúlják némelyeknek a hitét." (2Tim 2:18, 

Károli) 

Bibliai helyekről egy keveset írnék néhány további észrevétel erejéig. 

"Gondoljatok arra, ha tudná a ház ura, hogy mikor jön el éjjel a tolvaj, akkor virrasztana, és 

nem hagyná, hogy betörjenek a házába. Ezért legyetek ti is készen, mert abban az órában jön 

el az Emberfia, amelyikben nem is gondoljátok." (Máté 24:43-44, RÚF) 

A preterizmusban hogyan lehet reálisan elhelyezni ezt a tanítást? Jézus előre megmondta, hogy 

mindez még abban a nemzedékben bekövetkezik, és e tanítás szerint a "második eljövetelére" 

gondolt. De ebben az esetben meglepetésnek helye nincs, Jézus eljövetele pontosan tudható 

kellett legyen a követői számára, hiszen tudták mennyi az egy nemzedéknyi idő, erről sok 

említés van korábbi szentírási történetekben, és azt is tudták, Jézus mikor kezdte meg a 

szolgálatát. Itt tehát meglepetésről szó sem lehetett. Nem lehet, hogy mégis valami másról van 

itt szó? Ezt az igehelyet a Bábel emlékei könyv lényegében figyelmen kívül hagyja, nem is 

idézi, csak a Nóéval húzott párhuzamra koncentrál (225. old). 

Visszaemlékszem arra az időre, amikor Barna Zolival jókedvűen arról beszélgettünk, hogy ha 

folyamatosan Jézus eljövetelére gondolunk, akkor sosem fog hazavinni minket, a keresztény 

gyülekezetét. De viccet félre téve, legalábbis a nyugati ún. civilizált világban egyre kevesebben 

várják Jézus valóságos visszatérését, berendezkedtek ebben a világban a maguk módján, és 

mindez talán részben azért is történik, mert némelyek úgy vélik, hogy mindez már réges-régen 

megtörtént, lépjünk már végre tovább érdekesebb dolgok felé… 

Noha sok mindent nem tudunk, és nem lehet teljesen bizonyosan összerakni, úgy gondolom, 

Jézus azt nagyon pontosan megmondta, hogy miért fog eljönni ismét, csakhogy ez nem egy 

kiszámítható időpont, hanem egy határozottan kijelentett eljövendő esemény függvénye. 

"Most már tudom, testvéreim, hogy tudatlanságból cselekedtetek, mint a ti elöljáróitok is. De 

Isten így teljesítette be azt, amit minden prófétája által előre megmondott, hogy az ő Krisztusa 

szenvedni fog. Tartsatok tehát bűnbánatot, és térjetek meg, hogy eltöröltessenek a ti bűneitek; 

hogy eljöjjön az Úrtól a felüdülés ideje, és elküldje Jézust, akit Messiásul rendelt nektek. Őt 

azonban az égnek kell befogadnia addig, amíg a mindenség újjáteremtése meg nem történik, 

amiről Isten öröktől fogva szólt szent prófétái által." (ApCsel 3:17-21, RÚF) 

Kikhez szól itt Péter? Nem a saját népének? Akkor viszont a "felüdülés ideje" és legalább 

részben a "mindenség újjáteremtése" nem ugyancsak erre a népre vonatkozik? Mikor történtek 



már meg ezek a próféciák igazolhatóan? Mert a Kr.u. 70-es pusztulás mellett párhuzamosan 

ezt a másik próféciát nem lehet alkalmazni. Miért olyan nehéz elfogadni, hogy bizonyos 

prófétai kijelentések a Messiás népének szóló ígéretek? Ha az ítéleteket elfogadjuk és tényként 

kezeljük, akkor Jézus alábbi prófétai kijelentésének miért fordítunk hátat? 

"Jeruzsálem, Jeruzsálem, aki megölöd a prófétákat, és megkövezed azokat, akik hozzád 

küldettek! Hányszor akartam összegyűjteni gyermekeidet, ahogyan a kotlós szárnya alá gyűjti 

a csibéit, de ti nem akartátok! Íme, elhagyatottá lesz a ti házatok. Mert mondom nektek, nem 

láttok engem mostantól fogva mindaddig, amíg azt nem mondjátok: Áldott, aki az ÚR 

nevében jön!" (Máté 23:37-39, RÚF) 

A kiemelt verset soha egyszer sem említi egyik könyvében sem a két szerzőpáros, pedig 

rengeteg érdekes idézettel állnak elő. A 37-es vers viszont Jézus panaszáról Jeruzsálem ellen 

a két könyvben összesen négyszer is szerepel! Ennek vajon mi lehet az oka? 

Ez a nép sosem szűnt meg létezni, hiszen mindenki mástól határozottan elkülönültek különleges 

hagyományaik és hitük miatt (még ha volt is keveredés), és a későbbiekben nagyon sokan 

őrájuk mutattak, őket hibáztatták olyan dolgok miatt is, amiért talán mindenkinek inkább saját 

magát kellett volna alaposabban megvizsgálnia. 

Hiszem, hogy Jézus akkor fog ismét megjelenni a Földön látható, fizikai alakjában (Péter fenti 

kijelentésével összhangban), amikor a saját népe ezt kéri tőle és bűnbánattal, teljes szívvel 

Őhozzá fordul, amint alább is olvasható. Hogy egy ilyen megrendítő eseményhez milyen súlyos 

okok vezethetnek el, azt most még pontosan nem tudhatjuk, de ha el jön az ideje, biztosan meg 

fogjuk tudni. Hogyan érkezhetett volna hát el Jézusnak ez a legelőször éppen Izrael 

számára nyilvánvalóvá váló második eljövetele Kr. u. 70-ben? 

„Azon a napon oltalma lesz az ÚR Jeruzsálem lakosainak, és azon a napon olyan lesz közöttük 

a botladozó is, mint Dávid; Dávid háza pedig előttük lesz, mint Isten, mint az ÚR angyala. Azon 

a napon kész leszek elveszíteni minden népet, amely Jeruzsálemre támad. Dávid házára és 

Jeruzsálem lakóira pedig kiöntöm a kegyelem és a könyörületesség lelkét. És rám tekintenek, 

akit átszögeztek, és akit úgy siratnak, ahogyan az egyetlen fiút gyászolják, és úgy keseregnek 

miatta, ahogyan az elsőszülött miatt keseregnek. Azon a napon nagy gyász lesz Jeruzsálemben, 

olyan, mint a Hadad-Rimmónért való gyász a Megiddó völgyében. Gyászolni fog az ország, 

külön-külön minden nemzetség." (Zak 12:8-12a, Revideált Károli) 

 

 


